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a r m a n m e l i . i r دل پر نمایندگان مجلس از وزیر کار: 

آقای رئیس جمهور! 
اين وزير آبرو نگذاشته

 همه اطلاعاتی که به مجلس می دهد، تکراری است
گفت وگــو

هدایت ا... آقایی در گفت وگو با »آرمان ملی«:            

 عده ای مشکلات اصلی جامعه را رها کرده
 و به حاشیه می پردازند

  ریشه ضعف مدیریت، نداشتن تخصص و تجربه است 
  طرح صیانت از عقب افتاده ترین طرح های روز است

گــــزارش

آرمان ملی: شاید بیش ترین انتقادات از 
دولت متوجه وزیر کار باشد، وزیر جوانی که به 
اذعان برخی برای دور کردن انتقادات از عملکرد و 
تصمیماتش اقدام به اخراج ناگهانی تعداد زیادی 
از کارمندان این وزارتخانه کرد و از ارسال ۱۲۰ 
پرونده فساد مدیران دولت قبل به مراجع قضائی 
خبر داد اما این اقدامات نتوانست مانع انتقاد به 
عملکردش شود. نمایندگان مجلس از استیضاح 
او خودداری کردند اما آنطور که مشخص است دل 
پری از اقدامات او دارند. به عنوان نمونه در بهمن 
ماه بود که علیرضا پاک فطرت رئیس مجمع 
نمایندگان استان فارس با انتقاد از اظهارنظرهای 
غیر تخصصی برای حل مشکلات به سخنان 
حجت  عبدالملکی وزیر کار که گفته بود »با 
یک میلیون تومان می توان شغل ایجاد کرد« 
اشاره کرد و گفت: »با یک میلیون تومان، شغل 
خیابان گردی هم نمی توان ایجاد کرد. اگر جوانی 
کمتر از یک ماه، جیب هایش را پر تخمه کند و 
در خیابان ها پیاده روی و بگردد و هفته ای دو بار 
هم به سینما برود شاید هزینه اش یک میلیون 
بشود. اینکه با یک میلیون تومان بتوان شغلی 
ایجاد کرد که تولید در آن باشد، محال است. این 
یعنی وزیری داریم که شوخی تاریخ با ماست. 
متاسفانه باید بگویم که شاید با یک میلیون 
تومان بشود چند گونی خرید و زباله جمع کرد 
و با کول کردن و تحویل آن، بتوان درآمد جزئی 
کسب کرد.« در اسفند ماه هم سیدکریم حسینی 
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در واکنش به 
سخنان وزیر کار می گوید: »بهتر است به جای 
اظهارنظرهایی که می تواند به اعتماد مردم آسیب 
برساند و اذهان عمومی را به هم بریزد، در اقدام 
و عمل شرایط مردم را بهبود ببخشیم و شرایط 
شغلی را برای آن ها ایجاد کنیم.« اکثریت قاطع 
نمایندگان مجلس یازدهم امیدوار بودند با روی 
کار آمدن دولت سیزدهم، فضای اقتصادی 
کشور به نفع مردم تغییر پیدا کند و این افراد 
بر این باور بودند که حسن روحانی و تیم او، 
کشور را به لبه پرتگاه برده است. حال که حدود 
هفت ماه از دولت سیدابراهیم رئیسی می گذرد، 
اقتصاد کشور و معیشت مردم نه تنها بهتر از 
گذشته نشده که وخیم تر هم شده است. یکی از 
وزرایی که در همین مدت کوتاه، حاشیه و حرف 
و حدیث و انتقادها درباره اش زیاد بوده، حجت ا... 
عبدالملکی وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی است. 
به نظر هرچه از عمر دولت سیزدهم می گذرد، 
جایگاه این وزیر در مجلس در حال تزلزل است 
و منتقدانش هم روز به روز مطالبه گرتر شده اند. 

 قولی که محقق نشد
حسن لطفی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
در اوایل بهمن ماه گفته بود که اگر وعده های وزیر 
کار تا عید محقق نشود، او استیضاح خواهد شد. 
حال که در روز های پایانی اسفندماه هستیم 
دوباره به سراغ این نماینده منتقد عبدالملکی 
رفتیم تا ببینیم آیا وعده های آقای وزیر محقق 
شده است یا نه؟ لطفی می گوید: وزیر کار قبل 
از رای اعتماد در کمیسیون اجتماعی به اعضای 
کمیسیون قول داد که در عرض سه ماه به ما آمار 
مبتنی بر واقعیت در حوزه کار و اشتغال را ارائه 
خواهد داد. یکی از مشکلات در حوزه اشتغال و 
آمار بالای بیکاری، داشتن همین آمار دقیق است 
که متاسفانه در اختیار نداریم. ما آمار دقیق، جامع 
و کاملِ مبتنی بر واقعیت از افراد بیکار در سطح 
جامعه و خانواده ها چه در روستا ها و چه در شهر ها 
نداریم. یا حتی آمار کسانی که شغلی دارند و 
اینکه چه مقدار درآمد دارند هم در دسترس 
نیست. نماینده رزن تصریح کرد: تا الان وزیر کار 
اصلًا زیرساخت ها را فراهم نکرده است و متاسفانه 
تا امروز آماری که به نمایندگان داده، همان آمار 
وزرای قبلی است. ما تا آمار دقیق نداشته باشیم 
نمی توانیم برای کشور برنامه ریزی صحیحی 
کنیم. الان در بعضی مشاغل، نیروی کار نیاز 
هست، ولی نیرو نیست. حتی باید آمار دقیق 
از افرادی داشته باشیم که در جامعه غیرفعال 
هستند، یعنی کسانی که می توانند کار کنند و 
به هر دلیل و بهانه ای کار نمی کنند. لطفی یادآور 
شد: وقتی یک وزیر، شناخت کافی از آمار و حوزه 
کاری اش نداشته باشد و نداند که چرا بعضی افراد 
حاضر به کار کردن نیستند و انگیزه ندارند و اینکه 
اصلاً پتانسیل های ما در جامعه چیست، نمی تواند 
کار ها را پیش ببرد. مثلاً الآن که استخدام دولت پر 
شده باید اعلام کنیم که چه جا هایی پتانسیل های 
دیگری داریم که می توانند اشتغال زا باشند. افراد 
واجد کار براساس سلایق و علایق باید شناسایی 
و در سامانه ها ثبت شوند و ظرفیت هر حرفه 
کامل اعلام شود تا این افراد بتوانند شغل خود 

را انتخاب کنند. 
 تلفن جواب نمی دهد 

عضو مجمع نمایندگان استان همدان در 
ادامه بیان کرد: بعد از اینکه دیدم وزارت کار، 
همه اطلاعاتی که به ما داده، تکراری است، 
دیگر وزیر را ندیدم و حتی ایشان تلفن من را 
هم جواب نمی دهد تا به او بگویم این اطلاعات 
همان اطلاعات وزرای قبلی است. لطفی تصریح 
کرد: یکی دیگر از تعهدات وزیر کار در کمیسیون 
اجتماعی این بود که به ما بگوید هر شهرستان به 
تفکیک در حوزه اجتماعی چقدر درآمد و چقدر 
هزینه دارند؟ مثلًا شرایط صندوق بازنشستگی 
هر شهرستان به تفکیک به چه صورت است؟ یا 
مثلًا در تهران چند نفر بیمه شده تامین اجتماعی 
داریم و این سازمان چقدر درآمد و چقدر در ماه 
هزینه دارد؟ یا مثلًا شستا در کدام شهرستان ها و 
چه مقدار سرمایه گذاری کرده است؟ وزیر به این 
دو تعهدی که هم در کمیسیون و هم در صحن به 
ما داده بود تا به امروز عمل نکرده است. اگر تا عید 
اطلاعات و آماری به ما تحویل ندهند، من خودم 
جزو کسانی هستم که پس از تعطیلات نوروز، 

استیضاح وزیر کار را پیگیری خواهم کرد.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: از صبح دیروز 
اختلال در دسترسی شهروندان به اینترنت و استفاده 
از سیستم مجازی بانک ها و غیره سبب نارضایتی های 
زیادی شد و گمانه هایی را به اذهان متبادر کرد که 
مهم ترین آن اجرای طرح صیانت بود! اما کمی بعد 
رئیس مرکز روابط عمومی وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: 
اختلال جزئی اینترنت پیش آمده جمعه در برخی 
مناطق تهران ناشی از اتصالی برق منجر به آتش سوزی 
در مرکز LCT بود که به سرعت برطرف شد. »مهدی 
سالم« در خصوص اختلال محدود و کوتاه مدت 
اینترنت در استان های تهران و البرز، در توییتر نوشت: 
»اختلال جزئی اینترنت پیش آمده دیروز در برخی 
مناطق تهران ناشی از اتصالی برق منجر به آتش سوزی 
در مرکز LCT بوده است که به سرعت برطرف شده 
و سیستم پشتیبان سریعا جایگزین شده است. وی 
در توییتی دیگر اعلام کرد: »به دلیل مشکل فنی در 
تاسیسات برق یکی از مراکز شرکت زیرساخت، اینترنت 
بخشی از مشترکان قطع شده است. همکارانم در تلاش 

هستند تا در اسرع وقت مشکل را برطرف کنند.« 
 نماینده مردم علیه خواست مردم

نمی توان انکار کرد که طرح صیانت از فضای مجازی 
نگرانی های زیادی را در جامعه ایجاد کرده است چرا که 
با شعار دسترسی آزاد به اطلاعات و شفافیت همخوانی 
ندارد. نمایندگان مردم به خوبی از نارضایتی اکثر آحاد 
جامعه از طرح چنین موضوعی در مجلس ناراضی 
هستند و انتظار دارند تا آنانی که به عنوان نماینده 
آنها بر کرسی های بهارستان تکیه زده اند اقدامی را 
مصوب نکنند که بر خلاف خواست و رضایت اکثریت 
جامعه است. نتایج یک نظرسنجی معتبر نشان داده 

۷۴ درصد از شهروندان ایرانی که از طرح صیانت مطلع 
شده بودند، مخالف تصویب و اجرای این طرح هستند. 
ناراحتی جامعه در زمانی افزایش یافت که ۱8 نماینده 
کمیسیون طرح صیانت از فضای مجازی دریک اتاق 
خود را محق به تصویب طرح کردند و به  جای ۲9۰ 
نماینده تصمیم گرفتند. البته تصمیمشان عاقبت 
خوشی برایشان نداشت چرا که با مخالفت معاونت 
قوانین و پذیرش هیات رئیسه مجلس مواجه شدند و 
همچنین تاکنون ۱۷۰ نماینده نامه درخواست از هیات 
رئیسه را امضا کردند که طرح صیانت در کمیسیون 
مشترک بررسی نشده و تصمیم گیری آن بر عهده همه 

نمایندگان در صحن علنی باشد. 
 وزرا هم همسو نیستند 

نکته قابل تامل به رویکردهای وزارت ارتباطات باز 
می گردد. به گفته یک نماینده مجلس وزیر ارتباطات 
موافق اجرای طرح صیانت است اما در سوی دیگر 
معاون وزیر ارتباطات می گوید: امکان دارد سال 
آینده سرعت حداقلی مصوب در پروانه اپراتورها 
را از ۲ مگابیت بر ثانیه به چهار یا ۶ مگابیت برثانیه 
برسانیم، چرا که همه چیز رو به پیشرفت است و برای 
استفاده بهینه از حوزه فناوری باید سرعت اینترنت 
ارتقا پیدا کند. صادق عباسی درباره حضور فعال 
رگولاتوری در طرح »صیانت از حقوق کاربران در 
فضای مجازی« افزود: نماینده وزارت ارتباطات در 
جلسه حضور پیدا می کند. هنوز نوبت به حضور فعال 
رگولاتوری نرسیده و هر زمان که نیاز باشد برای دفاع از 
حقوق مصرف کنندگان در این جلسات حاضر خواهیم 
شد. قطعا در این حوزه تکالیفی نیز بر عهده سازمان 
تنظیم مقررات گذاشته خواهد شد. اما همه وزرا با 
وزیر ارتباطات همسو نیستند مانند عزت ا... ضرغامی، 

وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی که 
در حساب توییتر خود نوشت: »کار مملکت بدون 
 پهنای باند و  اینترنت پرسرعت راه نمی افتد! تمامی 
اطلاع رسانی و برنامه های وزارتخانه ما از طریق صفحات 
شخصی خودم! و بازنشر آن در فضای مجازی صورت 
می گیرد. رسانه های رسمی در این ماموریت ملی نقشی 

برای خود قائل نیستند.«
 سیل توهین نمایندگان حامی طرح صیانت 

به منتقدان
خبر آنلاین به موضوع دیگری هم در روند بررسی 
طرح صیانت اشاره کرده که همان رفتار نادرست 
برخی نمایندگان است مانند یکی از موافقان طرح 
صیانت از فضای مجازی که منتقدان را به وابستگی 
به آمریکا و سازمان سیا متهم کرد. گروهی دیگر نیز 
با نادیده گرفتن نظر منتقدان تلاش کردند همزمان با 
بررسی لایحه بودجه در مجلس، در جلسه رای گیری 
که به گفته غلامرضا نوری قزلجه نماینده مجلس، در 
۱۰دقیقه بدون شنیدن نظرات منتقدان رای گیری و 
به تصویب رسیده است. مهرداد ویس کرمی نماینده 
خرم آباد منتقدان را به »گرگ های مجازی و سگ های 
قلاده بند غربگرا« تعبیر کرده بود، توهینی که با واکنش 
نمایندگان مجلس و کاربران فضای مجازی همراه شد و 
او در پاسخ به انتقادها، توهین خود را تندتر کرد : افرادی 
که به توییت بنده حمله کردند از ولنگاری در فضای 
مجازی سوءاستفاده کرده، از آب گل آلود ماهی گرفته 
و مردم و مخاطبین ما را فریب می دهند. بنده این افراد 
را با عنوان »گرگ های مجازی« معرفی کردم. این افراد 
قماربازی را در فضای مجازی ترویج داده و به شغل 
قاچاق انسان مشغول هستند. برخی کاربران لرستانی 
فضای مجازی با ابراز نارضایتی از اظهارات نماینده 

خود، انتقاداتی به وی مطرح کردند. امین دهستانی 
بلاگر معروف استان لرستان نیز با انتشار ویدئویی از 
تلاش های خود و همراهانش برای ایجاد یک کمپین 
مبنی بر طرح شکایت از نماینده خرم آباد خبر داد. وی 
در ویدئویی که در صفحه اینستاگرام خود منتشر کرده 
خطاب به مهرداد ویسکرمی می گوید: »تو با چه حقی 
چنین حرفی زده ای؟ آیا کسی نباید بر تو نظارت کند؟« 
وی همچنین ضمن اعلام برائت از سخنان نماینده 
خرم آباد می گوید: »از طرف خود و دیگر اطرافیانم 
می خواهم امضاهایی برای طرح شکایت از مهرداد 
ویسکرمی جمع کنیم و تا زمانی که او عذرخواهی نکند، 

از شکایت خود عقب نشینی نمی کنیم.«
 بی اطلاعی از طرحی که امضا کردند 

در حالی که هنوز تکلیف طرح صیانت مشخص 
نشده است، ۲۷ نماینده مجلس طرحی با عنوان »الحاق 
یک ماده به قانون ممنوعیت بکارگیری تجهیزات 
دریافت از ماهواره« را تهیه کرده اند که در صورت به 
تصویب رسیدن آن تولید محتوا در پلتفرم هایی مانند 
یوتیوب و توییتر می تواند جرم تلقی شود. تبلیغات در 
شبکه های اجتماعی مجازی و ماهواره ها در این طرح 
در حالی جرم تلقی شده است که بسیاری از صاحبان 
کسب و کارهای مجازی از طریق تبلیغات در شبکه های 
اجتماعی، کسب درآمد می کنند. با این حال به نظر 
می رسد طراح و امضا کنندگان این طرح چندان به 
چیزی که ارائه داده اند، اشراف و آگاهی ندارند چراکه 
جلیل رشیدی کوچی هم مطرح کرد: »بنده با طراح 
این طرح صحبت کردم و خودشان هم اذعان داشتند 
که بیشتر بر کلیات طرح توجه کرده بودند و وقتی من 
توضیح دادم ادبیاتی که در این طرح به کار برده شده 
است، اگر روزی در مجلس تصویب شود، منجر به بسته 
شدن فضای یوتیوبی و جرم تلقی می شود، خودشان 
هم گفتند که این موضوع را مدنظر قرار نداده بودند و 
هر وقت به کمیسیون ارجاع داده شد، ما آن را حذف 
می کنیم.« او همچنین تاکید کرد: »یکی از نمایندگان 
یک طرحی را پیشنهاد کردند و وقتی با ایشان صحبت 
کردم، اذعان داشتند که در این مسئله دقت نظر خاصی 
نکرده اند و قطعا طرح شان را پس می گیرند یا اصلاح 
می کنند. تصور می کنم که خودشان به این نتیجه 
رسیده اند که باید از این طرح انصراف دهند.« برای 
کسب جزئیات بیشتر از این طرح با دو تن از نمایندگان 
امضاکننده، یعنی بهروز محبی نجم آبادی و حسین 
جلالی تماس گرفتیم، اما اظهارات این دو نماینده هم 
گواهی بر این مدعاست که چندان اطلاعی درباره آنچه 
امضا کرده اند، ندارند؛ چراکه محبی درباره جزئیات 
این طرح، به »انتخاب« گفت: »تسلطی بر این موضوع 
ندارم، باید مطالعه کنم. کلیات را امضا کرده ایم، ولی 
جزئیاتش را باید بررسی کنیم.« او حتی در مورد جرم 
تلقی شدن تبلیغات در شبکه های اجتماعی هم اظهار 

کرد که اطلاعی ندارد.

آرمان ملی- سهیل ثابت: مجلس 
یازدهم و پس از آن دولت سیزدهم با 
شعارهای دهان پر کن اقتصادی و حل 
مشکلات معیشتی مردم روی کار آمدند 
اما با گذشت بیش از یک سال و هشت ماه 
از روی کارآمدن مجلس و حدود هفت ماه 
از روی کارآمدن دولت شاهدیم چندان تلاش موثر و سازنده ای که 
بتواند زندگی و معیشت مردم را تغییر دهد رخ نداده و در عوض 
مسئولان به ویژه مجلس نشینان به دنبال طرح هایی مثل صیانت از 
فضای مجازی رفته اند که ذهن افکار عمومی را از پرسشگری نسبت 
به عملکرد آنها منحرف کند. در حالی که بسیاری از صاحبنظران 
بر این عقیده اند که این طرح نه تنها موثر نیست بلکه جامعه را 
نسبت به گذشته ناراضی و عصبانی تر خواهد کرد. در همین راستا 
برای بررسی شرایط جامعه و طرح صیانت و تاثیرات آن در جامعه 
»آرمان ملی« با هدایت ا... آقایی فعال سیاسی اصلاح طلب به 

گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 
   جامعه امروز با مشکلات بسیاری از جمله معضل 
معیشت خود مواجه است اما مشاهده می شود که دولت و 
مجلس عملکرد دیگری دارند و در راستای حل این مساله و 
مشکلات مردم آنطور که باید تلاش نمی شود، تحلیل شما 

از این مساله چگونه است؟
روشی که در دولت، مجلس و کلا سیاستگذاران طی سال های 
اخیر مشاهده می کنیم به نوعی پاک کردن صورت مساله و گذاشتن 
مسائل مجازی به جای مسائل و مشکلات واقعی در جامعه است. 
متاسفانه این به یک رویه تبدیل شده و حتی در مدیریت های 
خرد همین حالت است و در سازمان ها نیز می بینیم خیلی از 
مدیران به جای اینکه به مسائل اصلی سازمان خود بپردازند به 
مسائل حاشیه ای می  روند و موضوعات اصلی که نیاز به توان، 
تخصص، تلاش و فداکاری دارد را کنار می گذارند و در عوض 
مسائل و مشکلاتی که شاید فرعی باشد و واقعیت نداشته باشد 
را در راس کار قرار می دهند. در سیاست گذاری و مدیریت کلان 
نیز همین وضعیت را شاهد هستیم یعنی وقتی دولت و مجلس به 
کرات گزارش  هایی از وضعیت مردم، تنگناها و فشارهایی که مردم 
با آن دست به گریبان هستند باز هم با انداختن توپ به زمین 
مسائل دیگر می خواهند زمین بازی را تغییر دهند. به عبارت 
دیگر موضوعات جدی را کنار بگذارند و موضوعاتی که هاله ای از 
اقتدارگرایی که نوعی ترس در آن باشد را مطرح می کنند تا مردم 
از موضوعات اصلی فاصله بگیرند یا حداقل رسانه هایی که در دست 
دارند را به این موضوعات و سرفصل ها مشغول می کنند تا مردم آن 
موضوعات اصلی که با آن دست و پنجه نرم می کنند را فراموش 
کنند و کمتر در مورد آن حرف بزنند. در اصل ریشه همه این مسائل 
ضعف مدیریت، عملکرد و نداشتن تخصص و تجربه است. ما داریم 
به سرعت زیاد تجارب، تخصص ها و خیلی از دستاوردهای مدیریتی 
که در بیش از چهل و یکی دو سال اخیر به دست آمده را از دست 
می دهیم و این دستاوردها مثل برف آب شده و از دست می روند 
و همه چیز از صفر شروع می شود. لذا به نظر من این روش های 
حداقلی که جامعه نیز چندان با آن موافق نیست کارکرد و عاقبتی 
ندارد. به هر حال سطح آگاهی های مردم روز به روز در حال افزایش 
و توسعه است و به یمن وسایل ارتباط جمعی که توسعه یافته امروز 
مردم بیش از پیش مسائل را می بینند و سره را از ناسره تشخیص 
می دهند. حتی ما شاهد هستیم که در همین فضاهای مجازی به 
طور خودکار مردم مسائل واقعی را از غیر واقعی تشخیص می دهند 
و مسائلی که گفته می شود ریشه و مبنا ندارد را از یکدیگر می پرسند. 
اینها نشانه های رشد بسیار زیاد جامعه است. خب در این شرایط 
وقتی که دست اندرکاران می خواهند به هر شکلی وضعیت را حفظ 

کنند دست به مسائل غیر ضروری می زنند. 
   طرح صیانت از فضای مجازی امروز با واکنش های 
گسترده ای از سوی اقشار مختلف و کاربران فضای مجازی 
مواجه شده ؛ ارزیابی شما از این طرح و تاثیرات آن چگونه است؟

امروز طرح صیانت از عقب افتاده ترین طرح های روز است که 
مطرح می شود که کنترل کنیم، پهنای باند را کاهش دهیم و خیلی 
از مسائلی که در نتیجه اجرای این طرح به وجود خواهد آمد. البته 
فکر می کنم این طرح موفق نخواهد شد و خود این سیاست گذارها 
هم می دانند که اینگونه طرح ها چندان دوامی نخواهد داشت و به 
قول معروف فکر می کنند که چند صباحی می شود اهداف و منویات 
خود را در قالب های مختلف اینگونه مطرح کنند. هرچند که اینگونه 
روش ها و رویکردها در نهایت آب در هاون کوبیدن است و جواب 
نمی دهد، چرا که مردم آگاهند. بهتر است که همه مسائل صادقانه به 
مردم گفته شود. اگر هر تصمیمی که گرفته می شود صادقانه به مردم 
گفته شود و محدودیت ها نیز بیان شود جامعه واکنش بهتری خواهد 
داشت. نیاز نیست که با پنهان کاری مسائل شبهه انگیز جدیدی 
مطرح شود تا موضوعات اصلی فراموش شود. مردم کشورشان را 
دوست دارند و نمی خواهند کسی از خارج در کشورشان دخالت کند 
یا طرح هایی که جامعه را با مشکل مواجه می کند بپذیرند. آنهایی 
که در مسند قدرت قرار دارند نیز باید این مساله را بدانند که اگر با 
این نیت و رویکرد حرکت کنند بهتر جواب می گیرند. هر چند که 
صادقانه کار کردن در کشور به عنوان موفق بودن در یک کار نیست 
اما عدم موفقیت هم اگر صادقانه گفته شود بهتر است تا با طرح های 

مجازی بخواهند بر خلاف نظر جامعه عمل کنند. 
  برخی معتقدند که مجلس با طرح صیانت می خواهد 
اذهان جامعه را نسبت به عملکرد خود به مساله فضای 
مجازی منحرف کند؛ اساسا چه میزان با این گزاره موافق 

هستید؟
متاسفانه چارچوبی که در آن همه چیز بریده و دوخته شده و 
از فیلترهای نظارتی نیز عبور داده شده همین کسانی هستند چه 
در ریاست قوه مجریه و چه در مجلس نمایندگی ملت را می کنند 
و تلاش دارند همه اینها را به عنوان مبنای مردمی و برایند افکار 
عمومی بشناسانند. در حالی که جامعه می داند که اینگونه نیست 
و مجلس و دولتی که تشکیل شده جزو ضعیف ترین دستگاه هایی 
هستند که پس از پیروزی انقلاب اسلامی سراغ داشته ایم. اینها با 
شعارهای دهان پر کن آمدند اما هیچ یک نتوانستند حتی قدم 
کوچکی در خصوص این شعارها بردارند. طبیعتا بخشی از فرافکنی 
همین گونه است. اما  ای کاش این فرافکنی ها در مسائل سطحی بود 
چرا که اگر امروز همین فضای مجازی را بخواهند ببندند نه تنها 
مسائل فرهنگی حل نمی شود بلکه مشکلات معیشتی بسیاری 
از کاربران که امروز بنا به تخمین های مختلف شاید بالای هفت 
تا هشت میلیون از این فضا استفاده می کنند و کسب و کار خود 
را پیش می برند بیش از پیش خواهد شد. لذا اگر این فضا بسته 
شود معلوم نیست که این عده باید چکار کنند. درست است که 
عده ای می گویند کسب  و کارهای اینترنتی را در قالب اینترنت ملی 
سامان می دهیم اما نمی توان مخاطبان این کسب و کار را مجبور 
به حضور در اینترنت ملی کرد. چرا که در آن صورت بازار کسب و 
کار از بین می رودکه متاسفانه قربانی خود خواهی ها و منیت های 

سیاسی می شود.

»آرمان ملی« پایین آمدن سطح ادبیات فاخر سیاسی در بهارستان نشینان را بررسی می کند:
 

بازگشت به ادبیات کوچه و خیابانی دوره احمدی نژاد؟ 
 پروانه سلحشوری: برخی از نمایندگان مجلس قیم  مآبانه با مردم صحبت می کنند 

آرمان ملی- حمید شجاعی: سال ها بودکه 
مردم با ادبیات فاخر سیاسی مسئولان دولتی و 
نمایندگان مجلس همراه بودند و دیگر کسی از 
ادبیات سخیف برای بیان مسائل و با این بهانه که 
در عرف خودمان این طور آمده استفاده نمی کرد. 
اما به نظر می رسد که از زمان روی کار آمدن 
مجلس یازدهم این ادبیات از سطح فاخر تنزل 
یافته و نمایندگان به هر نحوی اظهارات خود را 
بیان می کنند. این نوع اظهارات که اخیرا هم زیاد 
شده نشان می دهد که انگار بنا است دوباره به 
دوره ادبیات احمدی نژادیسم بازگردیم و مردم و 
مطالبات شان نیز نادیده گرفته شوند. این در حالی 
است که به نظر می رسد وقت آن رسیده که رئیس 
مجلس بیش از گذشته اظهار نظر در چارچوب 

اخلاق مداری را به نمایندگان گوشزد کند. 
  بازگشت به ادبیات احمدی نژادی 

چند سالی می شد که جامعه پس از دورانی نه 
چندان موفق با ادبیات فاخر از سوی مسئولان در 
دولت و مجلس همراه بود و در طی همه سال ها 
نوع نگرش ها و اظهارنظرها و سخن گفتن ها بیش 
از هر شاخصه و مولفه ای مبتنی بر اخلاق مداری 
بود و کمتر کسی دیده می شد که دور از اخلاق 
و ادب سیاسی به اظهار نظر بپردازد. مهم تر 
از آن اهمیت دادن به مردم و جایگاهشان در 
ادبیات مسئولان دولتی و مجلسی بود. چنانکه 
طی سال های گذشته که دولت های یازدهم و 
دوازدهم و همچنین مجلس دهم روی کار بودند 
اظهار نظری پیرامون مساله ای نبوده که در آن 

عدم اعتنا به مردم و در نظر نگرفتن جامعه به کار 
رفته باشد. چرا که هم دولت و هم مجلس همواره 
بر خواسته ها و مطالبات مردم تاکید می کردند 
و اگر هم عملکردها در این حوزه چندان موفق 
نبود اما عزم دولت و مجلس در بیان و تا حدی 
عملکردها بر همین موضع استوار بود. اما حال با 
گذشت حدود یک سال از پایان دولت دوازدهم 
و دو سال از پایان مجلس دهم با توجه به اظهار 
نظرها و رویکردها گویی به شرایط یک دهه اخیر 
در دولت های نهم و دهم بازگشتیم و ادبیات 
سیاسی آن دوران در کشور و جامعه ساری و 
جاری است. اگر نگاهی به ادبیات سیاسی و 
رویکرد ها نسبت به جامعه و مردم بیندازیم نیک 
می بینیم که شرایط حاضر با آن دوران چندان 
تفاوتی نمی کند. کافی است نگاهی به این چند 
جمله بیندازیم؛ »قیافه روشنفکری می گیرند، 
به اندازه بزغاله هم از دنیا فهم و شعور ندارند«، 
»آن قدر قطعنامه بدهید تا قطعنامه  دانتان پاره 
شود.«، »دیگر، دوره ای که در آن مجلس در راس 
امور است، گذشته است.« اینها جملاتی آشنا 
از محمود احمدی نژاد رئیس دولت های نهم و 
دهم است که در مجامع و سخنرانی های داخلی 
و بین المللی آنها را بیان کرده است. ادبیاتی 
که بسیاری آن را دون شان یک رئیس جمهور 
دانسته و موجب پایین آمدن پرستیژ بین المللی 
وی و جایگاه رئیس جمهور می دانستند. اما 
احمدی نژاد، اطرافیان و بخشی از جریان حامی 
از این نوع ادبیات و رویکرد دفاع می  کردند و 

آسیب آن هم طی سال ها به جامعه و مردم 
وارد شد. حال به نظر می رسد پس از یک مقطع 
تاریخی که ادبیات سیاسی به ریل خود بازگشته 
بود گویی تندروها بازهم به همان رویکردها و 
ادبیات پیشین بازگشته اند و اساسا نه مطالبات 
و نظر مردم برایشان اهمیت دارد نه نسبت به 
عملکردشان، خود را به کسی پاسخگو می دانند. 
شاهد مثال نیز در این خصوص فراوان است. مثلا 
اظهارات آقا تهرانی رئیس کمیسیون فرهنگی 
مجلس که در خصوص موضع مخالف مردم در 
طرح صیانت گفته بود به مردم ربطی ندارد و 
۱۰۰ هزار پیج هم علیه طرح صیانت بسازند کار 
خودمان را می کنیم. نمونه دیگر را نیز می توان 
در توئیت مهرداد ویس کرمی دبیر کمیسیون 
مشترک طرح صیانت دید که در مورد فضای 
مجازی و مخالفت ها گفته بود گرگ های مجازی 
و  سگ های قلاده بند غربگرا از قانونمندی آن 
می ترسند. این در حالی است که اگر به اندازه 
ادبیات سیاسی آنها به عملکردشان بپردازیم 
به وضوح می بینیم که طی زمانی که روی کار 
بوده اند عملکرد چندان درخشانی از خود بر جای 
نگذاشته اند و بیش از متن و رسیدگی به امور و 
مشکلات مردم در حاشیه بوده اند و همین مساله 
نیز موجبات نارضایتی جامعه را فراهم آورده 
است. لذا مشخص نیست چرا باید امروز پس 
از یک دوره هشت ساله باز هم جامعه با ادبیات 
احمدی نژاد طور برخی افراد در دولت یا مجلس 

مواجه شود که خود را قیم مردم می دانند. 

  ورود ادبیات کوچه و خیابان 
یک نماینده سابق مجلس درباره ادبیات و رفتار 
تند و دور از  شان مردم توسط برخی از نمایندگان؛ 
مانند توئیت یکی از موافقان طرح صیانت که 
مخالفان این طرح را سگ های قلاده بند خطاب 
کرده و این گفته های وی با واکنش افکار عمومی 
روبه رو شده است، اظهار داشت: این مجلس 
برآمده از حضور حداکثری مردم نیست؛ یک 
مجلس اقلیت است و از سوی اقلیتی پشتیبانی 
می شود. پروانه سلحشوری گفت: متاسفانه 
همین اقلیتی که به این گروه از نمایندگان رای 
دادند را در فضای مجازی همچون اینستاگرام و 
توییتر نگاه کنید مشاهده خواهید کرد بعضاً یک 
ادبیات همراه با لودگی دارند که مناسب نیست. 
عضو فراکسیون امید مجلس دهم بیان کرد: در 
غیاب افرادی که بتوانند به درستی نمایندگی 
مردم را انجام دهند، امروز کسانی به عنوان 
نماینده های مجلس پذیرفته شده اند که از یک 
ادبیاتی برخوردار هستند که مناسب نیست وی 
افزود: این طیف فکر می کنند حتی فضای مجازی 
که وجود دارد باید آنچه که آنها می خواهند باشد 
به خاطر همین به خودشان اجازه می دهند با یک 
ادبیاتی که بیشتر ادبیات کوچه و خیابان است، در 
عرصه سیاست وارد شود. سلحشوری تصریح کرد: 
البته ما ادبیات کوچه و خیابان را قبلا هم داشتیم 
بنیان چنین ادبیاتی در زمان آقای احمدی نژاد 
گذاشته شد در حال حاضر مشاهده می کنیم 
شاید فقط اسم رئیس جمهور عوض شده است اما 
گفتمان موجود در برخی موارد با گفتمان دولت 
احمدی نژاد تفاوت چندانی ندارد. نمایندگان 
مجلسی که ادعا دارند، با این ادبیات قیم مآبانه 
صحبت می کنند و متاسفانه اساساً با نمایندگی 

مردم فاصله دارند.

شعار دادن در بیرون گود آسان است. متهم کردن دولت 
روحانی و خاتمی به ناکارآمدی هم کار سختی نبود اما 
واقعیت منتقدان زمانی نمایان می شود که خودشان در قدرت 
قرار می گیرند مانند سیدمحمد حسینی که اکنون معاون 
رئیس جمهور شده و از سختی کار می گوید. وزیر ارشاد دولت 
احمدی نژاد و معاون پارلمانی دولت کنونی گفته است: »کارهای 
بزرگی در راستای محرومیت زدایی انجام شده است  که البته 
اقدامات انجام شده به حد ایده آل نرسیده و این کار تنها از دست 
دولت بر نمی آید چراکه اگر مردم در صحنه نباشند دولت به 
تنهایی نمی تواند این بار سنگین را بر دوش بکشد.« وی افزود: 
رئیس جمهوری نیز فرمودند که فقر مطلق زیبنده کشور و جامعه 
اسلامی ما نیست. اگرچه رئیس جمهوری به این امر توجه و تاکید 
دارند اما هر کاری اگر پشتوانه مردمی نداشته باشد به نتیجه 
نمی رسد. منتقد دولت روحانی خاطر نشان کرد: مردم نشان 

داده اند احساس تعهد و مسئولیت دارند.

     

تکرار شعارهای ابتکار 
در دولت 

 کار سخت است؛
 مردم کمک کنند!

اصلاح طلبان در انتظار 
چراغ سبز آمريکا؟

آنچه را که برای جذب توجه جامعه مطرح می کنند، همان 
موضوعاتی است که در دولت های اصلاحات و اعتدال مطرح و 
محقق شد مانند بحث اشتغال زنان. در حالی معاون امور زنان 
و خانواده ریاست جمهوری سیزدهم می گوید »اولویت دولت 
سیزدهم تامین مسکن و اشتغال زنان بی سرپرست و خود سرپرست 
با تخفیف های خاص تسهیلاتی است.« که پیش از این معصومه 
ابتکار در سال 8۴ که معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده 
بود، از طرح ایجاد اشتغال پایدار زنان سرپرست خانوار بازدید 
کرد. انسیه خزعلی روز جمعه در بازدید میدانی از مسکن در 
حال ساخت ویژه زنان بی سرپرست و بدسرپرست گنبدکاووس 
و برنامه ریزی های ویژه برای حمایت این قشر آسیب پذیر جامعه 
خبر داد و گفت: دولت سیزدهم برای تامین اشتغال و مسکن زنان 
بی سرپرست، خود سرپرست و سرپرست خانوار تاکیدات ویژه ای 
دارد. خزعلی در این سفر به بررسی حوزه مسائل زنان و خانواده و 

ارائه راهکار برای حل این مشکلات پرداخته است.

هنوز توافق به طور رسمی اعلام نشده که برخی هیجان زده 
در تلاش برای تخریب اصلاح طلبان هستند و فراموش کرده اند 
اگر موفقیتی حاصل شود نتیجه اقدامات اصلاح طلبان و میانه 
روهاست. اتهام زنی به رقیب البته رسم معمول دلواپسان است. 
عضو هیات رئیسه مجلس دهم گفت: دولت قبل تمام فرصت ها 
و توان داخلی کشور  را معطل برجام گذاشته و منوط به این 
توافق شده بود. اکبر رنجبرزاده مدعی شد: اصلاح طلبان در طول 
سال های پس از انقلاب 3۰ سال امور اجرایی کشور را         در دست 
داشتند و در طول این 3۰ سال همواره منتظر چراغ سبز آمریکا 
بودند که هرگز هم چراغ سبزی از سوی آمریکا به آنها نشان 
داده نشد. عضو هیات رئیسه مجلس دهم اظهار داشت: واقعیت 
این است که طرف مقابل در برجام از طریق این توافق به دنبال 
تضعیف جمهوری اسلامی است و ما نباید پیشرفت خودمان را         
منوط به این توافق کنیم و رویه اشتباه سال های قبل را         در این 

باره تکرار کنیم.

از قطع اینترنت و تست صیانت تا کمپین شکایت علیه کرمی

 آتش سوزی بود؛ 
 مثل معمای 

هک شدن ها؟
 شاهکار نمایندگان حامیان صیانت: نمی دانیم چه طرحی را امضا کردیم


